
Žalm 104,27 – 28  /na začátku rodinné bohoslužby/                                                                            
Gn 1,11 – 12. 2,15 – 17         Žalm 104, 1.13 – 15.24.27 – 28.33 -34.35b                  
L 11,2 – 3     Díkůvzdání za úrodu sbor Krč 2. 10. 2022 

     Na začátku měsíce října se slaví Díkůvzdání za úrodu. Také my jsme se zde 
ve svém sboru dnes shromáždili, abychom především děkovali – děkovali Bohu 
za všechno, co nám dává a jak nám stále žehná. Manželé Sršňovi děkují 
Hospodinu za 50 let svého požehnaného manželství, děkují jeden za druhého, 
děkují za svou rodinu…  

     Z 1. biblické knihy Genesis jsme slyšeli zvěstné vyprávění o stvoření – o tom, 
že Bůh dal a dává všemu život, řád a smysl. Původní Boží záměr byl jen dobrý 
a  krásný; čteme na začátku Bible opakovaně větu: „Bůh viděl, že je to dobré.“ 
A v závěru zprávy o stvoření je napsáno: „Bůh viděl, že všechno, co učinil, je velmi 
dobré.“  Bůh dává všemu život – geniálně vymyslel rozmnožování rostlin, 
živočichů i lidí. Nový život je obrovský zázrak a dar. A co mají lidé ve světě – v té 
nádherné, dokonalé přírodě (zahradě) dělat? Četli jsme: „Bůh postavil člověka 
do zahrady v Edenu, aby ji obdělával a střežil.“  V originálním jazyku SZ – 
v hebrejštině znamená slovo Eden doslova rozkoš! A hebrejské slovo ÁDÁM 
znamená lidé, lidstvo. Tedy: Bůh Hospodin dal lidem nádhernou, rozkošnou 
zahradu /přírodu/, aby ji obdělávali a střežili. Ne abychom leželi na měkké trávě 
pod stromem a nic nedělali. Ani abychom zemi úplně vyčerpali, vydobyli z ní 
všechno, co se dá. Obdělávat a střežit – to je náš úkol. Máme pracovat a chránit 
zemi, přírodu, druhé lidi i sami sebe. 

     Biblický obrazný příběh o Adamovi a Evě není historie, je to o nás lidech! 
Lidé (= ádám) mohli jíst ze všech stromů v celé veliké zahradě rozkoše; můžeme 
užívat celou přírodu, všechny plody země ke svému užitku, k dobrému. Jen 
z jediného stromu nesměli jíst. /Děti, myslíte si, že to bylo tak těžké netrhat 
ovoce z jediného stromu, když mohli trhat ze všech ostatních krásných 
stromů?.... Možná když se nám něco zakazuje, o to lákavější to pro nás je nebo 
to uděláme naschvál. …/  Nesměli jíst ze stromu poznání dobrého a zlého. 
Protože člověk sám nemůže určovat, co je dobré a zlé. To určuje Bůh, to je jím 
dáno. A když to člověk poruší, když si hraje na Boha a určuje dobro a zlo podle 
sebe, špatně to dopadne. Vždycky to špatně dopadne! (V naší současnosti to 
jasně vidíme na válce na Ukrajině. Zlo našeptává nejvyššímu představiteli Ruska 
– budeš jako Bůh!....) Máme svou zemi a přírodu obdělávat a střežit. Pracovat a 
chránit. Chránit zemi včetně lidí před zlem – před zlem v každé podobě. 



     Děkujeme dnes Bohu za krásu a úrodnost země. Máme tady vystavené 
některé ovoce a zeleninu. / Děti, co tady máme? …. A co máte třeba z ovoce 
nejraději? …. / Teď si společně zazpíváme a vy děti můžete nakreslit 
na připravené papíry, jaké ovoce nebo zeleninu máte nejraději, co vám nejvíc 
chutná. 

/Jindřiška Buttová, Praha 4 Krč 2. 10. 2022/ 

 


